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	 Vianočné	sviatky	sú	už	predo	dvermi,	
hoc	zo	strany	obchodných	reťazcov,	reklám	či	
všadeprítomných	 dekorácií	 už	 dávno	 prišli.	
Domáce	upratovanie,	vypekanie,	farebné	sve-
tielka	a	v	piesňach	znejúce	zvončeky	vyjadrujú,	
že	sa	niečo	chystá.	Niečo	prichádza,	alebo	lep-
šie	povedané,	niekto	prichádza.	Ak	sa	necháme	
unášať	kultúrnym	prostredím	okolo	nás,	v	kto-
rom	je	Boh	zabudnutý,	zostane	hlavné	posol-
stvo	Vianoc	úplne	nepovšimnuté.

	 To,	čo	môžeme	skrze	vieru	kontemplovať	v	betlehemských	jasliach,	je	ten	istý	Boh,	
ktorý	„pre	nás	ľudí	a	pre	našu	spásu	zostúpil	z	nebies“.	Boh	zostúpil	z	nebies	nie	preto,	že	
by	nás	potreboval,	ale	preto,	že	mu	na	nás	záleží	a	chce	sa	stať	naším	spoločníkom	a	bratom 
na	ceste	životom.	
Keď	vidíme	človeka	v	núdzi,	najpohodlnejšou	reakciou	je	odvrátiť	sa	a	uzavrieť	sa	do	seba.	
Boh	tak	nekoná:	tvárou	v	tvár	ľudskej	drámy	sa	zjavuje	ako	Boh	ľudstva,	ktorý	neopúšťa	svoje	
stvorenie,	pretože	ho	miluje	a	chce	ho	naplniť	svojou	láskou	a	milosťou.

	 Vianoce	nám	hovoria	o	Bohu,	ktorý	nám	ukazuje	cestu,	ako	poľudštiť	náš	svet. 
Vo	vzťahoch	medzi	ľuďmi	prevláda	dynamika	určovania	vzdialeností	a	ich	udržiavania.	Tí,	ktorí	
majú	nadradené	postavenie,	ho	bránia	tým,	že	si	udržiavajú	odstup.	Boh	nad	nimi	zvíťazil,	ale	
zhora	nadol.	Jeho	Syn,	náš	Pán,	Ježiš	Kristus,	„hoci	bol	bohatý,	stal	sa	pre	vás	chudobným,	
aby	ste	sa	vy	jeho	chudobou	obohatili.“	(2	Kor	8,	9).	Neuspokojil	sa	s	tým,	že	sa	stal	naším	
bratom,	ale	chcel	sa	stať	naším	služobníkom.	A	stal	sa	ním	až	natoľko,	že	si	vzal	„prirodzenosť	
sluhu“	(Flp	2,7).	

	 Nech	atmosféra	týchto	dní	v	našich	mestách,	obciach	a	v	každej	rodine	nedovolí	
zabudnúť,	že	práve	toto	je	to	najdôležitejšie,	čo	oslavujeme:	Boh	nás	miluje	a	prišiel	nás 
zachrániť.

Redakcia adsumu
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Zo života seminára
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Šaštín 

Formačný	 rok	 2022/23	 sme	 začali	 púťou	
do	Národnej	svätyne	v	Šaštíne.	Pomáhali	sme	
asistenciou	 pri	 svätej	 omši,	 ktorej	 hlavným	
celebrantom	 bol	 otec	 arcibiskup	 Stanislav 
Zvolenský.	 Slávnostným	 kazateľom	 bol	 otec	
biskup	 Viliam	 Judák	 z	 Nitry,	 ktorého	 spre-
vádzali	 bohoslovci	 z	 Kňazského	 seminára	 
svätého	Gorazda	v	Nitre.	

Duchovné cvičenia 

Bezprostredne	 po	 omši	 v	 Šaštíne	 sme	
sa	 odobrali	 do	 ústrania	 v	 benediktínskom	 
Kláštore	 Premenenia	 Pána	 v	 Sampore.	 
V	 tichu	 a	modlitbe	 sme	 sa	 duchovne	pripravo-
vali	na	nastávajúci	formačný	rok	na	päťdňových	
duchovných	cvičeniach.	Počas	tohoto	požehna-
ného	času	nás	okrem	mníchov	z	rehole	svätého 
Benedikta	 duchovne	 sprevádzal	 Mons.	 
Branislav	 Koppal,	 generálny	 vikár	 banskobys-
trickej	diecézy.	

Rím 

V	 prvé	 dni	 októbra	 sa	 trojčlenná	
delegácia	 bohoslovcov	 nášho	 seminá-
ra	vydala	na	výlet	do	Večného	Mesta,	
kde	 boli	 účastní	 na	 diakonskej	 vy-
sviacke	 nášho	 bývalého	 spolužiaka 
Frederika	Mudráka.	Svätiteľom	dvoch	
diakonov	a	jedného	kňaza	z	pápežské-
ho	kolégia	Germanicum-Hungaricum,	
kde	 Frederik	 študuje	 cirkevné	 právo,	
bol	prefekt	Dikastéria	pre	náuku	viery,	
Jeho	Eminencia	Luis	kardinál	Ladaria	
Ferrer.		

Velehrad

Túto	jeseň	dozrel	čas	aj	na	tradičné	stretnutie	seminaristov	Čiech,	Moravy	a	Slovenska	
na	Velehrade.	Bohoslovci	 z	 nášho	 seminára	 boli	 ubytovaní	 po	 dvojiciach	 alebo	 trojiciach 
v	ochotných	rodinách	v	meste	Uherské	Hradište.	V	sobotu	sme	sa	spolu	so	všetkými	prítom-
nými	seminaristami	zúčastnili	na	svätej	omši	vo	velehradskej	bazilike	sv.	Cyrila	a	Metoda,	 
na	obede	a	spoločných	diskusiách.	
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Obliečka

Pár	dní	pred	odchodom	na	„dušičkové“	prázdniny	nastal	pre	bratov	tretiakov	významný	
deň.	 V	 seminárskej	 kaplnke	 si	 pri	 slávnostnej	 svätej	 omši	 prvýkrát	 obliekli	 kňazský	 odev,	
reverendu.	 Otec	 arcibiskup	 Stanislav	 Zvolenský	 v	 kázni	 zdôraznil,	 že	 hoci	 reverenda	 je	
vonkajší	znak,	každý	kresťan	je	povolaný	k	tomu,	aby	si	každý	deň	duchovne	obliekal	život	 
Ježiša	Krista.	

Diakoni vo Svätej zemi 

Bratia	diakoni	odleteli	 na	pozvanie	pána	dekan	našej	 teologickej	 fakulty	 Jozefa	 Jančo-
viča	na	púť	do	Svätej	zeme.	Pridali	 sa	k	pútnikom	z	 farnosti	Zeleneč,	ktorých	viedol	pán	
farár	 Jozef	Lehotský.	Počas	 týždňového	pobytu	navštívili	 všetky	dôležité	miesta	 spojené 
s	evanjeliovými	udalosťami	sprevádzaní	dobrou	náladou	a	odborným	výkladom	pána	dekana	 
docenta Jozefa Jančoviča.	
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Martinské trojdnie 

V	 Bratislavskom	 seminári	 žijeme	
v	 tesnom	susedstve	 	 farnosti	a	Dómu	
svätého	 Martina.	 Prirodzene	 sme	 sa	
preto	 s	 veľkou	 duchovnou	 radosťou	
zúčastnili	 na	 slávení	 svätých	 omší	
Svätomartinského	 trojdnia,	 ktoré	
vyvrcholilo	 v	 deň	 sviatku	 svätého 
Martina.	 Po	 slávnostnej	 svätej	 omši	
nás	 pán	 farár	 Peter	 Slepčan	 pozval 
na	bohatý	sviatočný	obed.

Trnavská novéna 

K	novembrovým	dňom	pre	Trnavčanov	a	blízke	okolie	Trnavy	neodmysliteľne	patrí	de-
väťdňová	Novéna.	Aj	tento	rok	sme	sa	zúčastňovali		svätých	omší.	Novéna	bola	zavŕšená 
v	nedeľu	slávnostnou	omšou	spojenou	s	procesiou	milostivého	obrazu	Trnavskej	Panny	
Márie	ulicami	mesta,	na	ktorej	sa	zúčastnili	všetci	bohoslovci	študujúci	za	Trnavskú	ar-
cidiecézu.	Hlavným	celebrantom	a	kazateľom	tejto	slávnosti	bol	Jeho	Excelencia	Nicola	
Girasoli,	apoštolský	nuncius	v	Slovenskej	republike.	

MinFa DOD 

Poď	 a	 uvidíš!	 Tieto	 slová	 tvorili	 príznačný	
motív	 tohtoročného	Dňa	 otvorených	 dverí	 pre	
miništrantov	 a	 ich	 rodičov	 z	 letných	 táborov 
Miništrantská	 Fara	 (MinFa).	 Chlapci	 a	 ich	
rodičia	 	 mali	 príležitosť	 zažiť	 atmosféru	 semi-
nára	 a	 spolu	 s	 nami	 tráviť	 čas,	 hrať	 sa,	 disku-
tovať	 a	 chváliť	 Pána.	 Svätú	 omšu	 s	 pútavým	
príhovorom	 celebroval	 náš	 novokňaz	 a	 priateľ	 
otec	Pavol	Reisel.	
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Víno

„Obetujeme	ho	tebe	ako	plod	viniča	a	prá-
ce	 ľudských	rúk.“	Takto	sa	kňaz	modlí	nad	
vínom	pri	každej	svätej	omši.	Aby	sme	mohli	
lepšie	 pochopiť,	 čo	 všetko	 obnáša	 vyjadre-
nie	„plod	práce	ľudských	rúk“,	rozhodli	sme	
sa	začať	s	výrobou	vlastného	vína	v	pivnici	
pod	 budovou	 seminára.	 Na	 technologic-
ký	 postup	 dohliada	 náš	 spolužiak	 Krištof, 
ktorý	je	vyštudovaným	enológom.

Brigády s pánom Farským 

V	rámci	formačných	aktivít	sa	pravidelne		zúčastňujeme	brigád	s	naším	údržbárom	pánom	
Jozefom	Farským.	Brigády	sú	vynikajúcim	nástrojom	na	pestovanie	manuálnych	zručností 
a	na	utužovanie	vzájomného	spoločenstva.	Medzi	najvýznamnejšie	projekty	posledného	ob-
dobia	patrí	renovácia	vytopenej	izby	na	treťom	poschodí	alebo	svojpomocná	výroba	nábytkov	
pre	seminár.

Návšteva J. E. Mons. Nicola Girasoliho, 
apoštolského nuncia na Slovensku v seminári

V	stredu	30.	novembra	2022	nás	 svojou	prí-
tomnosťou	poctil	Jeho	Excelencia	Mons.	Nicola	
Girasoli,	 apoštolský	nuncius	na	Slovenskej	Re-
publike.	V	príhovore	počas	svätej	omše	vyjadril	
túžbu	 poďakovať	 každému	 jednému	 semina-
ristovi	 za	 jeho	 odvahu	 nasledovať	 Krista.	 Zá-
roveň	pripomenul,	že	v	seminári	nie	sme	kvôli	
niečomu,	pre	nejakú	vec,	ale	pre	niekoho	-	kvôli	
Ježišovi	 Kristovi.	 S	 typickou	 žoviálnosťou	 pri-
rovnal	seminár	k	duchovnej	posilňovni,	kde	sa	
prostredníctvom	denného	programu	trénujeme	
na	poslanie,	ktoré	nás	čaká.	
Otcovi	 nunciovi	 srdečne	 ďakujeme	 za	 náv-

števu.



Svedectvo prváka

	 Napísať	svedectvo	o	svojom	povolaní	je	pre	mňa	veľká	výzva	a	skúška	poslušnosti. 
A	pokory.	Písať	svedectvo	po	dvoch	mesiacoch	v	seminári	mi	príde	odvážne,	urýchlené	a	vo	
vzťahu	k	duchovnému	životu	aj	značne	nebezpečné.	Veľmi	dôležitú	úlohu	tu	pre	mňa	zohrá-
va	fakt,	aby	pozornosť	čitateľa	týchto	riadkov,	aj	mňa,	samotného	pisateľa	tohto	listu,	bola	
zameraná	iba	na	Krista,	iba	na	Boha	a	jeho	obrovskú	lásku.	Vnímam,	že	som	veľmi	slabý	na	
to,	aby	som	dokázal	písať	o	tajomstve	kňazstva,	ktorým	je	skutočnosť,	že	ma	Kristus	povolal	
na	túto	cestu.	Bože,	ty	ma	voláš.	A	jediné	po	čom	túžim,	„je	iba	plniť	Tvoju	vôľu“.	Celá	a	taká	
jednoduchá	podstata	mojej	odpovede	na	Božie	volanie.	

	 Nemyslím	si,	že	som	niečím	v	živote	výnimočný	alebo	odlišný	od	mnohých	z	nás,	
ktorí	toto	volanie	prežívajú	rovnako.	Nemal	som	žiadne	mystické	zjavenia,	ani	som	nepočul	
konkrétny	Boží	hlas,	dokonca	som	nedostal	žiaden	telefonát,	či	e-mail	od	Boha	s	textom:	
„Marek,	poď,	budeš	kňazom!“	Od	detstva	som	však	postupne	v	sebe	odkrýval	Božiu	skutoč-
nosť,	že	moje	srdce	bude	nespokojné,	pokiaľ	nespočinie	v	tebe,	Bože.	Jednoducho	povedané,	
vedel	som,	že	sa	vo	mne	deje	niečo,	čo	sa	nedá	vysvetliť	ani	pochopiť	ľudským	rozumom,	iba	
vierou.	
	 Pozornosť	v	týchto	riadkoch	by	som	rád	zameral	na	závažný	problém	súčasného	

mladého	človeka	(teda	nevynímajúc	aj	môj	problém)	-	neschopnosť	rozhodnutia	odpovedať	
na	povolanie	a	lenivé	dozrievanie.	V	niekoľkých	bodoch	by	som	sa	rád	podelil	o	myšlienky,	
ktoré	boli	pre	moju	zmenu	„zariskovať“	zásadné.	

	 Mám	teraz	32	rokov	a	trvalo	mi	skoro	15	rokov,	kým	som	dokázal	urobiť	zásadný	
krok.	Uveriť,	dôverovať	a	nechať	sa	viesť	na	novej	ceste	do	svätosti	–	šťastia.	Nemyslím	si,	že	
je	niečo	na	tom	zlé,	že	som	nevstúpil	do	seminára	v	osemnástich,	alebo,	že	som	nenastúpil	
prvýkrát,	keď	ma	prijali	a	mal	som	dvadsaťsedem.	Práve	naopak.	Vnímam,	že	životné	skú-
senosti	a	kontakt	s	realitou	bežného	života	mi	môžu	pomôcť	v	tejto	novej	etape.	Zároveň	sú	
však	pre	mňa	obohatením,	z	ktorého	budem	môcť	v	budúcnosti	čerpať	pri	vnímaní	citlivosti	
človeka	a	jeho	otázok	na	život.	

	 K	odvahe	posunúť	 sa	 v	 živote	ďalej,	urobiť	 zasadnú	zmenu	a	nebáť	 sa	 jej,	mi	po-
mohli	štyri	zamyslenia,	nad	ktorými	som	meditoval	počas	duchovných	cvičení.	

	 Prvá	myšlienka:	Rozhodnutie	,	urobiť	rozhodnutie.	

	 Počas	covidu,	ktorý	ma	zasiahol,	som	začal	intenzívne	uvažovať	nad	otázkou	smrti.	
Otázkami,	čo	mi	v	živote	dáva	naozaj	zmysel.	Ak	by	prišlo	k	tomuto	momentu	-	smrti	-	či		je	
niečo,	čo	ľutujem,	že	som	neurobil	a	mal	som	to	urobiť.	Tu	pre	mňa	vyvstala	jasná	odpoveď.		
Prvý	krok	bol	jednoznačný.	Urobiť	rozhodnutie	a	už	sa	neobzerať.

	 Druhá	myšlienka:	Prirodzenosť,	naša	ľudská	prirodzenosť.	

	 Vstup	do	seminára	neznamená,	že	budem	hneď	svätý.	Treba	si	byť	vedomý	toho,	že	
vstupom	do	seminára	sa	nestávam	bezhriešny,	zmenený,	hneď	nový	človek,	bez	vlastnej	pri-
rodzenosti,	bez	slabostí.	„Milosť	však	predpokladá	našu	prirodzenosť“	ako	píše	sv.	Tomáš	
Akvinský.	Do	seminára	idem	so	svojím	životom,	a	teda	aj	so	svojou	hriešnosťou.	Potrebujem	
spoznať	seba,	svoj	život,	svoje	plusy	aj	mínusy.	Nezabúdať	na	to,	že	som	človek.	Boh	túži	po	
mojej	svätosti	a	robí	to	na	mojom	živote,	z	môjho	života.	Každá	svätosť	je	individuálna	zále-
žitosť	vzťahu	-	Boh	a	ja.	„Urob	ma,	Pane,	na	svoj	obraz.“	

	 Treťou	myšlienkou	je:	Proces	

	 Roky	v	seminári	sú	miestom	procesu.	Neustáleho	sa	pýtania	a	hľadania,	utvrdzo-
vania	sa	v	tom,	čo	je	moje	povolanie.	Nikdy	nezabúdať	na	to,	že	ide	o	proces.	Nedá	sa	hneď	
odumrieť	tomuto	svetu,	odumrieť	sebe,	odpútať	sa	od	všetkého.	Je	to	každodenná	práca	na	
sebe	a	svojom	duchovnom	živote.	Boží	proces.	Potrebujem	dať	Bohu	priestor.	A		seminár	mi	
priamo	umožňuje	rásť,	pýtať	sa	i	počúvať	Boha.	

	 Štvrtá	myšlienka	sa	dotýka	našej	pokory:	Nič	nie	je	isté,	nič	nie	je	samozrejmé.
  

	 Aj	to,	že	som	v	seminári,	neznamená	istotu,	že	sa	stanem	kňazom.	Že	to	povolanie	
mám	 isté	a	 zaručené;	a	 že	aj	keď	ma	 raz	možno	vysvätia,	 že	nikdy	nepadnem,	nezlyhám.	
Povolanie	 je	 každodenne	 znovu	 odpovedať	
na	Božiu	otázku	 jeho	volania,	 je	 to	každoden-
né	 „Fiat“,	 každodenný	 zápas.	 Potrebujem	 sa	
pravidelne	 očisťovať,	 oslobodzovať,	 vzdávať	
vlastných	 falošných	 predstáv	 o	 Bohu	 a	 sebe,	
privlastňovaní	 si	Krista	 a	neustáleho	umŕtvo-
vania	vlastného	úsudku	–	pýchy.				

	 Riziká,	ktorým	sa	je	dobré	vyvarovať,	
by	 som	z	 vlastnej	 skúsenosti	 zhrnul	 do	 troch	
bodov:

1.	 Prílišné	 rozumovanie,	 analyzovanie		
obzeranie	 sa,	 špekulovanie,	 kombinovanie	
rôznych	 modelových	 situácií.	 Vytváranie	 si	
falošných	obrazov,	čo	ako	bude	-	nebude,	hľa-
danie	odpovedí	na	otázky	a	prečo	áno	a	prečo	
nie,	stavanie	si	predsudkov.		Vyhľadávanie	ľudí,	
o	ktorých	viem,	že	odpovedajú	podľa	toho,	čo	
chcem	počuť	 ja.	Komunikovať	o	svojom	povo-
laní	s	bežnými	ľuďmi	môže	byť	zradné.	Určite	

„Byť, Pane, pred tebou mi stačí ...“
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to	je	skôr	pôda	pre	komunikáciu	s	duchovným	vodcom	či	spovedníkom.	Otázky	povolania	
sú	krehké.			

2.	 Strach	–	strach,	že	všetko	končí,	že	nebudem	šťastný,	že	na	to	nemám,	že	nedoká-
žem	ísť	von	s	pravdou,	pred	rodinou	či	spoločnosťou.

 

3.	 Slasť,	 romantizmus	–	ovládanie	emócií,	upadanie	do	neopodstatneného	smútku,	
melanchólií,	akýchsi	falošných	pocitov	plných	fantazírovania	nad	minulosťou.	Uspokojenie	
sa	so	svojou	priemernosťou	a	pohodlnosťou,	nechávanie	sa	klamať	pocitmi,	ako	mi	je	zrazu	
dobre,	ako	som	spokojný	s	tým,	kde	som	a	čo	robím.	

	 Myslím	 si,	 že	 v	 živote	 každého	 človeka	 je	 dôležité	 urobiť	 v	 určitom	momente	 ži-
votnú	čiaru.	Všetko	zanechať	a	smelo	sa	odvážiť	ísť	na	novú,	nepoznanú	cestu.	Začať	život	
odznova.	Znovu	sa	narodiť	pre	nový	začiatok.	

	 Pri	 mojich	 čiastkových	 i	 celistvých	 rozhodnutiach	 ma	 teraz,	 keď	 som	 sa	 hlásil	
druhýkrát	do	seminára,	viedlo	obrovské	požehnanie,	ktoré	som	vnímal	na	sebe	v	pokoji	a	
vnútornej	slobode.	Vedel	som,	že	Boh	otriasa	mojimi	základmi	–	pevnou	pôdou	pod	noha-
mi.	Avšak	túžba	odpovedať	na	Božiu	vôľu,	údiv	nad	Božou	veľkosťou,	dobrotou,	milosrden-
stvom	a	chcením	Boha	milovať,	ma	hnali	dopredu.	Alebo	lepšie	povedané	–	pevne	ma	zako-
reňovali	pred	Boha,	kde	šťastný	a	plný	dôvery	môžem	povedať	Bohu:	„Tu	som.	Tu	ma	máš.	A	
mne	stačí	byť	pred	tebou,	môj	Pane.	Zostávam	v	pokoji.“	

	 Chcel	by	som	zakončiť	 tento	môj	drobný	príspevok	slovami	slovenského	básnika	
katolíckej	moderny	Michala	Chudu.	Asi	najlepšie	vystihujú	čriepok	mojich	úvah,	ktoré	ma	
sprevádzali	a	momentálne	sprevádzajú	na	ceste	za	Kristom.	

	 Byť.	/	Jednoducho	hľadieť	do	tváre	kvetu,	/	merať	očami	priezračnú	hĺbku	studne	,/	
sledovať	nad	domami	priamy	let	vtáka	/	a	ani	sa	nezachvieť	/	pod	modrým,	tichom	rozkolí-
saným	zvonom	neba./	Jednoducho	počúvať	tlkot	vlastného	srdca	/	mať	k	nemu	stále	otvore-
né	dvere,/	mať	pootvárané	všetky	okná.//	Byť,	zostať	sám	sebou,	/	zostať	vždy	v	láske.	/	Byť	
ako	dieťa	v	Božej	dlani.//
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Svedectvo šiestaka
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	 Možno	niektorí	z	vás,	pravidelných	čitateľov	nášho	časopisu,	si	ešte	pamätajú,	že	
pred	šiestimi	rokmi	vo	vianočnom	čísle	Adsum	sa	objavil	článok	s	názvom	Svedectvo	prvá-
ka	od	istého	bohoslovca	menom	Tamás	Pammer.	Preto	mi	teraz,	keď	mi	redakcia	opäť	zve-
rila	úlohu	písať	o	mojom	povolaní,	napadlo,	či	by	som	si	nemohol	ten	prvácky	článok	„re-
cyklovať“.	Moja	cesta	do	seminára	a	dúfam	čoskoro	do	kňazskej	služby,	je	totiž	tá	istá,	ako	
vtedy.	No	rokmi	formácie	v	seminári	som	získal	na	mnohé	skutočnosti	nový	–	dúfam,	že	aj	
hlbší	a	pravdivejší	–	pohľad.	Ponúkam	vám	teda	nové	svedectvo	svojho	povolania:	tak,	ako	
ho	vnímam	teraz.	Ak	chcete,	môžete	si	ich	porovnať.

	 Pochádzam	zo	Šamorína,	z	rodiny	maďarskej	národnosti:	z	milujúcej	rodiny,	z	kto-
rej	však	v	čase	môjho	narodenia	by	asi	nikto	nebol	povedal,	že	raz	vyjde	bohoslovec,	diakon	
či	kňaz.	Za	počiatok	môjho	povolania	považujem	deň	mojich	druhých	narodenín,	keď	som	
bol	pokrstený.	Touto	udalosťou	sa	začali	diať	zdanlivo	bezvýznamné	veci,	za	ktorými	však	
teraz	vnímam	Božie	pôsobenie,	spôsob,	ako	ma	nenápadne	viedol	k	sebe	a	do	svojej	služby.	
Počas	prvého	ročníka	základnej	školy	napríklad	využil	moju	detskú	zvedavosť,	aby	som	pre-
svedčil	rodičov,	nech	na	ďalší	rok	ma	už	prihlásia	na	náboženskú	výchovu.	Keď	som	potom	
začal	chodiť	na	sväté	omše,	samozrejme	som	si	vybral	miesto	v	prvej	lavici,	v	blízkosti	oltára.

	 Bolestnou	 udalosťou	 v	 živo-
te	našej	 rodiny	bola	náhla	 smrť	otca	
necelý	 mesiac	 pred	 mojím	 prvým	
svätým	prijímaním.	V	nasledujúcom	
ťažkom	období	sme	však	dostali	veľa	
pomoci	 aj	 útechy	okrem	príbuzných	
aj	 od	 niektorých	 kňazov	 a	 členov	
farského	 spoločenstva.	 V	 tých	 me-
siacoch	 som	 začal	 aj	 miništrovať	 a	
ako	desaťročný	som	vraj	prvýkrát	vy-
slovil	svoju	túžbu	po	kňazstve.	Malo	
sa	 to	 stať	 neďaleko	 hrobu	 svätého	
arského	 farára,	 patróna	 všetkých	
kňazov.	 Vedomie	 o	 svojom	 povolaní	
mi	potom	zostalo	až	do	vstupu	do	se-
minára.	Takmer	nikdy	som	vážnejšie	
nerozmýšľal	 o	 inej	 ceste.	 Začal	 som	

Tamás Pammer



sa	 teda	 pripravovať	 na	
kňazstvo,	 presnejšie	na	
isté	 detinské	 predstavy	
o	 ňom,	 čo	 ma	 do	 istej	
miery	odvádzalo	od	rea-
lity	či	od	ľudskosti.	Pán	
však	 zase	 zasiahol.	 Na	
podnet	 jedného	 jezuitu	
som	 prestúpil	 na	 gym-
názium	 Spoločnosti	
Ježišovej	 v	 Miškovci	 v	
Maďarsku.	 Bola	 to	 skú-
senosť,	ktorú	som	vtedy	
veľmi	 potreboval	 a	 za	
ktorú	som	stále	vďačný.	
Strávil	som	tam	tri	roky	

až	po	maturitu,	vo	formačnej	vzdialenosti	od	domova	a	v	živom	spoločenstve	žiakov	aj	učite-
ľov.

	 Túžbu	stať	sa	kňazom	v	novom	prostredí	gymnázia	som	viac-menej	tajil	až	do	po-
sledného	ročníka.	Hoci	som	sa	rád	zúčastňoval	na	svätých	omšiach	aj	počas	týždňa	a	využí-
val	možnosti	tichej	modlitby	v	našej	školskej	kaplnke,	pre	môj	záujem	o	matematiku	a	fyziku	
si	väčšina	ľudí	myslela,	že	sa	budem	chcieť	venovať	prírodným	vedám.	Celkom	zábavným	
zážitkom	bolo,	keď	sa	potom	dozvedeli	učitelia	a	kňazi	pôsobiaci	na	škole	o	mojich	plánoch.	
Vtedy	v	priebehu	niekoľkých	dní	som	si	vypočul	mnoho	navzájom	protichodných	rád	o	tom,	
čo	a	kde	by	som	mal	robiť.	Avšak	ma	to	prinútilo	k	tomu,	aby	som	sa	hlbšie	zamyslel	nad	
svojím	povolaním	a	prijal	ho	za	svoje	osobné,	že	chcem	byť	kňazom	a	to	v	Bratislavskej	arci-
diecéze.	Prihlásil	som	sa	teda	do	seminára	a	bol	som	prijatý.

	 Potiaľto	som	sa	dostal	v	tom	prvom	článku	o	svojom	povolaní.	Keď	som	si	ho	znova	
prečítal,	uvedomil	som	si,	že	po	šiestich	rokoch	sa	mi	podarilo	napísať	takmer	to	isté	ako	
vtedy.	Vnímam	však	medzi	nimi	jeden	veľký	rozdiel.	Vtedy	som	si	myslel,	že	prijatie	do	se-
minára	je	krásnym	ukončením	svedectva,	že	už	som	v	cieli,	už	som	„hotový“.	No	prešli	roky	
a	zistil	som,	že	nielenže	vtedy	som	nebol	hotový,	ale	nie	som	ani	 teraz.	Kňazský	seminár	
mi	dal	naozaj	veľa	možností	na	to,	aby	som	v	sebe	nachádzal	stále	nové	a	nové	nedostatky,	
duchovné	aj	ľudské.	Je	ale	aj	miestom,	kde	sa	môžeme	naučiť	skutočne	dôverovať	Bohu,	a	
nespoliehať	sa	už	len	na	vlastné	sily.

	 Hoci	vie	byť	ľudsky	skutočne	náročný,	obdobie	seminára	vnímam	ako	vzácny	čas	
učenia	sa.	Okrem	štúdia	filozofických	a	teologických	disciplín	som	sa	tu	mohol	naučiť	mno-
ho	o	Bohu,	o	 ľuďoch	aj	o	sebe,	o	svojom	povolaní	aj	o	svojich	hraniciach.	Pritom	som	sa	
naučil	aj	mnoho	menej	podstatných	vecí.	Pomaly	každý	rok	mi	bola	zverená	nejaká	neoča-
kávaná	služba,	ktorá	ma	určite	posúvala	dopredu	ľudsky,	a	možno	aj	duchovne.	Robil	som	
napríklad	seminárskeho	tlačiara,	organizoval	som	akcie	pre	miništrantov	a	dva	roky	som	

bol	aj	 šéfredaktorom	 tohto	časopisu.	Počas	pastoračného	 ročníka	 som	zase	pracoval	ako	
opatrovateľ	a	spoznal	som	niečo	aj	zo	života	salašníkov.	Sú	to	aj	nepodstatné	maličkosti,	no	
som	vďačný	za	všetky	tieto	skúsenosti.

	 Ďalšou	 neočakávanou	 skúsenosťou	 života	 v	 seminári	 bol	 môj	 takmer	 stály	 boj	
o	vlastné	povolanie.	Do	seminára	som	prišiel	s	 istotou,	že	chcem	byť	kňazom.	Istota	toho	
„chcem“	mi	tu	ale	postupne	prestala	stačiť.	Kňazom	predsa	nemôžem	byť	len	kvôli	tomu,	že	
ja	chcem!	Asi	cez	všetky	ročníky	seminára	som	musel	znova	a	znova	rozlišovať,	či	je	to	sku-
točne		Božia	vôľa,	aby	som	tu	bol.	K	stálemu	rozlišovaniu	prispelo	aj	postupné	očisťovanie	
a	prehlbovanie	mojej	predstavy	o	kňazstve.	Teraz	ju	vnímam	predovšetkým	ako	jedinečný	
spôsob	bytia	s	Najsvätejšou	Trojicou,	ktorá	ma	povoláva	k	sebe,	ale	aj	posiela	konať	v	osobe	
Krista.	Niečo	z	tohoto	môžem	prežívať	už	teraz	ako	diakon.

	 Milí	čitatelia!	Tentokrát	som	sa	dostal	vo	svedectve	svojho	povolania	po	tento	bod.	
Je	to	o	šesť	rokov	viac	ako	minule,	no	stále	som	iba	na	začiatku.	Možno	stále	nepatrí	medzi	
tie	napínavé	príbehy	o	veľkých	hľadaniach	a	obráteniach,	no	som	vďačný	za	všetko.	Ďakujem	
Bohu,	že	ma	povoláva	a	vedie	takým	spôsobom,	ktorý	sa	jemu	páči	a	ktorý	je	primeraný		moj-
im	schopnostiam.	Ďakujem	mojej	rodine,	príbuzným,	priateľom,	kňazom	i	spolubratom,	kto-
rých	mi	Pán	posiela,	aby	ma	sprevádzali	na	tejto	ceste.	Už	o	niekoľko	mesiacov	máme	mať	so	

spolubratmi	 diakonmi	 kňaz-
skú	vysviacku.	Uvedomujem	
si,	 že	 Pán	ma	 v	 tom	 volá	 na	
niečo	úžasné,	na	 čo	nie	 som	
a	 nikdy	 nebudem	 úplne	 pri-
pravený.	„Ľuďom je to nemož-
né, ale Bohu je všetko možné.“	 
(Mt	19,	26)	Myslím	si,	že	toto	
platí	 aj	 na	 kňazstvo.	 Preto	
mu	dôverujem.
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Noví online spolužiaci zo Sampora

Mnohí z vás ste pravdepodobne neočakávali, že sa v bohosloveckom časopise objaví článok 
o mníšstve. Počas duchovných cvičení v septembri v benediktínskom kláštore nás prenikla zve-
davosť a chceli sme zistiť, že čo to znamená byť benediktínom. Preto sa chceme s vami, milí 
čitatelia, podeliť o to, čo nám na naše otázky odpovedali bratia benediktíni.

 Krátka história	 –	 Benediktíni	 sú	 najstarší	 dodnes	 existujúci	 katolícky	 mníšsky	
rád.	Boli	najstaršími	misionármi	britského	 súostrovia,	 germánskych	kmeňov	a	Slovanov.	
Ich	kláštory	sa	stávali	dôležitými	centrami	vzdelanosti,	umenia	a	hospodárstva.	V	priebe-
hu	vývoja	prešiel	rád	benediktínov	viacerými	reformami.	Každý	benediktínsky	kláštor	vy-
tvára	samostatné	spoločenstvo	vedené	otcom	priorom,	opátom	alebo	arciopátom.	Prvým	
kláštorom	bol	kláštor	na	Subiaco,	ktorý	založil	sv.	Benedikt	a	odtiaľ	sa	benediktínsky	rád	
rozšíril	do	celej	Európy.	Každý	kláštor	sa	riadi	Regulou	sv.	Benedikta.	Okrem	manuálnej	
práce	sa	mnísi	zaoberajú	štúdiom	i	teologickou	činnosťou.	Benediktíni	sú	dedičmi	staroby-
lej	histórie,	ktorej	počiatky	siahajú	ku	koreňom	kresťanstva.	Sv.	Anton,	sv.	Bazil,	sv.	Martin,	
sv.	Benedikt:	len	štyri	mená	z	obrovskej	histórie	svätcov,	ktorí	prijali	mníšsky	spôsob	živo-
ta.	Benediktínske	kláštory	patrili	k	neodmysliteľnému	životu	a	formovali	európsku	kultúru	
prostredníctvom	spoločenstiev	žijúcich	odkaz	mníšskych	otcov	nie	len	za	múrmi	klauzúry,	
ale	aj	v	mnohorakom	pôsobení,	ktoré	pozdvihovalo	spoločnosť	po	ľudskej	i	duchovnej	strán-
ke.

 Regula –	Sv.	Benedikt	nebol	len	teoretikom,	ale	aj	praktikom,	bol	vychovávateľom,	
ktorý	učí	ľudí	všetkých	čias	hľadať	Boha	a	večné	bohatstvá,	ktoré	im	pripravil.	Sv.	Benedikt	
písal	regulu	ako	človek,	ktorý	žil	neustále	s	Bohom,	a	predstavený,	ktorý	žil	s	ľuďmi	a	chcel	
ich	priviesť	k	Bohu.	Túto	skúsenosť	ponúka	predovšetkým	mníchom,	ale	aj	všetkým	ostat-
ným.	Regula	učí,	ako	sa	správať	vo	vzťahu	k	Bohu	
a	k	blížnemu.	Benedikt	 totiž	vyzýva	hľadať	predo-
všetkým	a	absolútne	Boha.	Hľadať	ho	neúnavne	v	
detailoch	 i	 jednoduchosti	 každodenného	 života,	
no	hľadať	ho	aj	v	spoločenstve	ľudí,	ktorí	žijú	vedľa	
seba.	Regula	 je	 výzvou	na	posvätenie	 času.	Regu-
la	učí	vkladať	do	minút	dňa	minúty	pre	počúvanie	
Boha	v	jeho	hlase	Slova.	Zároveň	v	počúvaní	Boha	
sa	 má	 človek	 naučiť	 počúvať	 v	 blížnom	 zas	 len	
Boží	 hlas.	 Takto	 v	 každom	 svojom	 príbytku	 mô-
žeme	nájsť	prítomného	Boha.	V	ňom	nachádzame	
zmysel	 svojej	 práce,	 objavujeme	 krásu	 všednosti,	
oslavujeme	ho	v	liturgickom	spoločenstve,	ale	aj	v	
každom	dni,	čase,	životnom	stave	či	okolnostiach,	
jednoducho:	„aby	bol	vo	všetkom	oslávený	Boh”.

Štúdium v Bratislave	 –	 Keď	 naši	 otcovia	 zakla-
datelia,	 túžili	 priniesť	 benediktínsku	 spiritualitu	

na	Slovensko,	 tak	hľadali	miesto	pre	budúci	kláštor	
v	 blízkosti	 seminára,	 kde	 by	 sa	 budúci	mnísi	mohli	
vzdelávať.	V	tom	čase	sa	ako	vynikajúce	miesto	javila	
obec	Sampor	okrem	iných,	ktorá	bola	blízko	bansko-
bystrického	kňazského	seminára.	Časom	však	došlo	k	
jeho	zatvoreniu	a	naši	predstavení	boli	nútení	hľadať	
iné	vhodné	miesto	na	štúdium	pre	novicov.	Do	úvahy	
prichádzalo	viac	možností	od	materského	kláštora	v	
Poľsku	cez	štúdiá	v	Taliansku	alebo	Írsku.	Nakoniec	
však	 im	bola	ponúknutá	možnosť,	 aby	bratia	mohli	
študovať	online	na	Cyrilometodskej	rímskokatolíckej	
bohosloveckej	fakulte	Univerzity	Komenského	v	Bra-
tislave,	 čo	 sa	 im	 vzhľadom	na	požiadavky	 formácie	
zdalo	najprijateľnejšie.	Takto	sa	začalo	naše	štúdium	
v	Bratislave.

	 Ako	prebieha	naše	 štúdium	v	 rámci	denné-
ho	poriadku?	–	Tak	ako	Regula	dáva	návod	na	život	
v	kláštore,	tak	zahŕňa	aj	veľmi	veľa	povinností,	vyplý-
vajúcich	z	rôznych	ročných,	týždenných	a	konventu-
álnych	 služieb,	 ktoré	 z	 nášho	 mníšskeho	 života	 vy-
plývajú.	Je	pre	nás	veľmi	náročné	nájsť	systém	skĺbenia	študijných	a	kláštorných	povinností,	
nakoľko	štúdiá	sa	začali	len	nedávno	a	jeho	časovú	náročnosť	si	len	začíname	uvedomovať.	

	 Čo	nás	najviac	na	fakulte	zaujalo?	–	Najviac	nás	zaujal	váš	denný	program	a	vyme-
dzený	priestor	na	štúdium.	Dobré	vzťahy	v	rámci	všetkých	ročníkov	a	ochota	vzájomne	si	
pomáhať	v	štúdiu.

	 Čo	môžeme	 robiť	 v	 rámci	nášho	denného	programu?	–	V	 rámci	nášho	denného	
programu	musíme	plniť	povinnosti	z	neho	vyplývajúce.

	 Na	otázku	športovania,	hudby	či	relaxu	ako	takého	sa	nám	odpovedá	veľmi	jedno-
ducho,	pretože	takýto	čas	je	pre	nás	veľmi	vzácny	a	iba	v	nedeľu	poobede	sa	nám	naskytne	
takáto	príležitosť.

	 Všetkých	prichádzajúcich	treba	prijímať	ako	Krista.Hostia	prichádzajúci	do	kláš-
tora	sú	vždy	súčasťou	nášho	života.	Samozrejme	častokrát	prichádzajú	hostia,	ktorí	sú	vo-
pred	ohlásení	a	dohodnutí	s	daným	mníchom,	alebo	prichádzajú	na	pobyt,	ale	prichádzajú	
aj	takí,	ktorí	sú	neohlásení.	Naša	rodina	a	známi	nás	môžu	prísť	navštíviť.	V	čase	noviciátu	
sú	návštevy	obmedzené.

	 Dovolenky	majú	mnísi	až	po	zložení	prvých	sľubov	v	dĺžke	14	dní	a	mnísi	s	večnými	
sľubmi	majú	30	dni.	Každý	z	mníchov	to	využíva	individuálne.	(Návšteva	rodiny,	pustovne,	
oddych	v	horách).

Vaši milovaní a milujúci bratia Benediktíni

Denný	program?

Bežný	deň:

5:00	–	Vstávanie	(niektorý	vstávajú	skôr,	zá	
leží	od	týždenných	služieb	a	počtu	hostí).
5:30	–	Ranné	chvály.
6:00	–	6:25	–	Osobné	rozjímanie.
6:30	–	Sv.	omša.
7:15	–	7:30	–	Osobná	modlitba.
7:30	–	Raňajky	(každý	pondelok	po	raňajkách	
je	pracovná	porada).
8:00	–	12:00	–	Čas	venovaný	práci	(pre	študen-
tov	je	to	čas	venovaný	online	výučbe).
12:20	–	Posvätné	čítanie.
13:00	–	Obed.
13:30	 –	 14:25	 –	Osobný	 odpočinok	 (prísne	 si-
lentium).
14:30	–	Modlitba	cez	deň.
14:45	–	16:50	–	Čas	 venovaný	povinnostiam	a	
práci17:00	–	Vešpery.
17:30	–	18:25	–	Lectio	Divina	(prísne	silentium).
18:30	–	Večera.
19:00	–	19:55	–	V	nedeľu,	utorok	a	štvrtok	po-
vinná	rekreácia,	v	pondelok	o	19:35	prednáška	
o	Regule,	v	stredy	tematické	prednášky.
20:00	–	Kompletórium.
20:15	 –	 Prísne	 silentium	 (začína	 priestor	 na	
štúdium	 :/	 alebo	upratovanie	 kuchyne	 a	 refek-
tárov	po	večeri).
22:00	–	Povinný	odpočinok.

18
17





Nový špirituál

 V stručnosti sa predstavte našim čitateľom, odkiaľ pochádzate, aká bola vaša mla-
dosť, cesta povolania ku kňazstvu aj vaše doterajšie kňazské pôsobenie.

	 Takže	 pár	 desaťročí	 v	 stručnosti…	 (smiech).	 Pochádzam	 z	 pomerne	 veľkej	 obce	
Šoporňa,	ktorá	leží	pri	R1-ke,	na	polceste	medzi	Trnavou	a	Nitrou.	Tam	som	od	malička	vy-
rastal	a	nachádzal	zázemie	rodičov,	najbližšej	rodiny,	vrátane	mojich	dvoch	mladších	sestier,	
ďalej	kamarátov,	školy	a	viacerých	dobrých	a	veriacich	ľudí.	Už	ako	malý	chlapec	som	mal	
možnosť	chodiť	do	kostola	a	nebyť	ani	ďaleko	od	oltára,	keď	som	bol	s	otcom	v	sakristii,	ale-
bo	som	mal	dokonca	„nadhľad	nad	vecou“,	keď	ma	dedko	zobral	na	„chórus“,	ako	sa	u	nás	
hovorí.	Neskôr	som	začal	miništrovať	a	postupne	sa	mi	otváral	svet,	ktorý	ma	veľmi	zaujímal	
a	stával	sa	mi	čoraz	bližším.

	 Dá	sa	povedať,	že	moja	mladosť	sa	rozvíjala	s	prelomovými	rokmi	pádu	komuniz-
mu	a	s	novými	možnosťami	v	slobodnom	prežívaní	viery.	Život	vo	farnosti,	ba	priamo	na	
fare	–	napríklad	stretká,	zbor,	výlety	–,	ma	postupne	niesol	smerom	k	túžbe	a	rozhodnutiu	
priblížiť	sa	k	budúcej	službe	v	kňazstve.	Za	dôležitú	etapu	dospievania	považujem	aj	neopa-
kovateľný	čas	na	gymnáziu	v	neďalekej	Šali.

	 No	a	so	vstupom	do	seminára	v	Bratislave	v	roku	1995	som	mohol	začať	objavovať	
aj	tie	Božie	cesty,	ktoré	boli	dopredu	nepredstaviteľné,	no	časom	o	to	zaujímavejšie.	Po	troch	
rokoch	som	sa	dokonca	ocitol	v	medzinárodnom	seminári	v	Ríme,	keď	som	na	Univerzite	
Svätého	kríža	dokončoval	 štúdium	základnej	 teológie,	 a	neskôr	na	Aténeu	sv.	Anzelma	s	
jeho	Pápežským	liturgickým	inštitútom.	To,	že	som	mohol	študovať	práve	posvätnú	liturgiu,	
bolo	nezaslúženým	darom	Božej	dobroty,	rovnako	ako	vzácna	kňazská	aj	ľudská	skúsenosť	
v	Slovenskej	katolíckej	misii	v	Ríme.	Mojím	domovom	sa	na	pár	rokov	stal	Ústav	sv.	Cyrila	a	
Metoda.

	 Kaplánske	pôsobenie	som	začínal	 takpovediac	tu	–	na	dómskej	 fare,	potom	som	
„privoňal“	životu	v	kúrii	ako	arcidiecézny	ceremoniár	v	Trnave.	Neskôr	sa	začali	vzácne	pas-
toračné	roky	v	Novom	Meste	nad	Váhom	(kaplán),	v	Abraháme	(administrátor),	v	Smoleni-
ciach	(farár	a	dekan)	a	v	Rohožníku	(farár).	O	jednotlivých	farnostiach	by	sa	dalo	hovoriť	v	
samostatných	rozhovoroch.	To	sú	napokon	najvzácnejšie	roky	môjho	života.

 Vraciate sa do seminára po rokoch ako predstavený, špirituál seminára. Ako ste sa 
cítili, keď ste sa dozvedeli, že budete pôsobiť v tejto službe, a aká je vaša vízia?

	 Cítil	som	sa	rozhodne	prekvapený,	zároveň	nepripravený,	no	aj	slobodný.	Rozhod-
nutie	totiž	prišlo	postupne,	pri	hľadaní,	v	dialógu	s	otcom	arcibiskupom,	s	niektorými	blíz-
kymi	ľuďmi,	no	najmä	–	ako	to	je	len	možné	–	s	Pánom.	V	dôvere,	že	aj	toto	je	darom	Božej	
dobroty	a	„vynaliezavosti“.	Hoci	som	tým	do	veľkej	miery	musel	opustiť	doterajší	život	v	bež-
nej	pastorácii.

	 A	vízia?	To	prvé,	čo	mi	napadá,	je	túžba	odovzdávať	nielen	teoretické	poznatky,	ale	
skúšať	spoločne	žiť,	k	čomu	nás	Boh	volá,	viesť	napokon	k	tomu	aj	druhých.	Teda	slovom,	
príkladom,	no	najmä	modlitbou.	Tak	otcovsky,	hoci	vždy	trochu	aj	bratsky.	Zvláštnou	„de-
vízou“,	ktorá	mi	bola	zverená,	 je	 liturgia	a	život	z	nej,	teda	aj	 liturgická	spiritualita.	Veľmi	
pekne	k	tomu	prehovára	aj	najnovší	apoštolský	list	pápeža	Františka	Desiderio	desideravi,	
ktorý	akoby	Svätý	Otec	vydal	k	začiatku	mojej	služby	v	seminári.	(úsmev)

 Čo je úlohou špirituála v kňazskom seminári, a čo nové prinášate vy, ako nový špirituál 
do tohto spoločenstva?                                                                      

	 Niečo	z	úloh	si	trochu	pamätám	z	čias,	keď	som	bol	v	seminári	ako	bohoslovec.	Na-
príklad	ikonické	punktá,	teda	večerné	body	na	ranné	rozjímanie.	Tiež	sa	však	v	súčasných	
podmienkach	učím	od	druhých,	čo	by	mala	služba	špirituála	obnášať.	Ale	je	to	napokon	aj	
osobné	hľadanie	a	osobný	vklad	mojej	histórie	viery,	tiež	očakávaní	nádeje,	no	najmä	prítom-
nosti	kresťanskej	lásky.

	 Špirituál	by	mal	byť	k	dispozícii	pre	duchovné	sprevádzanie	seminaristov,	službu	
sviatosti	zmierenia,	v	spolupráci	s	ostatnými	predstavenými	organizovať	duchovný	program	
seminára,	a	tak	podobne.

	 Iste	je	stále	čo	zlepšovať	na	osobnom	duchovnom	živote	svojom	i	seminaristov,	aj	na	
vzájomných	vzťahoch,	na	čo	treba	vedieť	správnym	spôsobom	poukázať.	Ale	veľmi	dôležité	
je,	aby	sa	pravda	ponúkala	s	 láskou.	 Inak	sa	stáva	viac	„hrachom	na	stene“,	než	účinným	
nástrojom	 duchovného	 sprevá-
dzania	a	rastu.

	 Ale	 ešte	 z	 takých	
pozemskejších	 vecí	 mi	 pri-
chádza	 na	 um,	 že	 ja	 osobne	
môžem	 v	 seminári	 poslúžiť	
citlivým	 amatérskym	 hudob-
ným	uchom	či	pozorným	(opäť	
amatérskym,	 no	 rokmi	 dosť	
vypracovaným)	 typografic-
kým	okom.	(smiech)

V čase písania tohto článku 
ste už v službe pár mesiacov. 
Ako hodnotíte prostredie semi-
nára, spoločenstvo mladých 
mužov pripravujúcich sa na 

2221

Vladimír Kiš



kňazské povolanie?

	 Asi	si	teraz	vyslúžim	úsmev	za	zdanlivú	naivitu,	no	moja	skúsenosť	je	taká,	že	som	
vstúpil	medzi	úžasných	 ľudí,	ktorí	 sú	každý	 jedinečný,	 sú	 tu	s	 rôznymi	povahami,	 schop-
nosťami,	záujmami	a	aj	vekom.	Trošku	som	seminaristov	už	poznal	zo	strany	fakulty,	ale	
teraz	ich	vnímam	ako	spoločenstvo	mužov,	medzi	ktorými	je	priateľstvo,	otvorenosť,	ochota	
pomáhať,	a	najmä	túžba	po	dobrodružstve	života,	v	ktorom	má	prvoradé	miesto	Boh.

	 Nemôžem	však	–	a	ani	nechcem	–	opomenúť	ostatných	predstavených,	ktorí	tiež	
vytvárajú	prostredie	seminára.	Ich	zodpovednosť	a	starostlivosť	sú	pre	mňa	veľkým	povzbu-
dením.	Zvlášť	 sa	 teším	prítomnosti	 doterajšieho	 dlhoročného	 špirituála,	 otca	Alexandra,	
ktorý	v	tejto	službe	ešte	pokračuje	ako	starší	brat.	Napokon,	poznáme	sa	už	vyše	štvrťstoro-
čia…

	 Ešte	v	Ríme	som	postupne	pochopil,	že	vzácnosť	nejakého	miesta	nespočíva	v	jeho	
priestore	alebo	čase,	ale	v	ľuďoch,	ktorých	na	konkrétnom	mieste	a	v	konkrétnom	čase	Boh	
posiela	do	nášho	života.	A	tak	to	bude	zrejme	aj	s	kňazským	seminárom…

 Žijeme v náročnej dobe, ktorá prináša mnoho negatívnych správ, ťažkostí, ako aj na-
pätia v medziľudských vzťahoch. Čo by ste ľuďom odkázali nielen ako posolstvo k vianočným 
sviatkom, ale aj do ďalších všedných dní?

	 Veru,	doba	je	náročná.	A	nemá	zmysel	 ju	príliš	porovnávať	s	časmi	minulými,	či	
naopak	iluzórne	vysnívanými.	Každá	doba	má	svoje	výzvy	aj	hodnotu.	Ale	s	istotou	môže-
me	povedať,	že	terajšie	rozdeľovanie	a	polarizácia	našej	spoločnosti	nie	je	Božou	hodnotou.	
Určite	je	však	pre	nás	výzvou.

	 Preto	 by	 som	 rád	 všetkým	
poprial,	 aby	 slávenie	 a	 preží-
vanie	 Vianoc	 bolo	 časom	 zjed-
nocovania,	 a	 to	 nielen	 medzi	
nebom	 a	 zemou,	 keď	 sa	 rodí	
uprostred	 ľudského	 pokolenia	
sám	 Boh	 v	 malom	 dieťati,	 ale	
aj	 medzi	 ľuďmi	 navzájom.	 Aby	
sme	druhého	človeka	prijali,	ne-
musí	 pred	 nami	 na	 požiadanie	
odrecitovať	Krédo	či	Desatoro…	
Vari	neplatí	–	o	čo	viac	na	Viano-
ce	–,	že	Ježišovu	spásu	potrebu-
jeme	 naozaj	 všetci?	 V	 tom	 niet	
medzi	 nami	 rozdielu,	 aby	 sme	
sa	 mohli	 vyvyšovať.	 Nesúďme	
teda	 druhých,	 radšej	 im	 úprim-
ne	želajme	dobro.	Boh	je	dobrý…	
Boh	je	láska…

Ďakovná púť Rím

 Všetci seminaristi a predstavení nášho kňazského seminára sme sa zúčastnili na „Ďa-
kovnej púti“ za pápežskú apoštolskú návštevu Svätého Otca Františka na Slovensku v dňoch 
12. – 15. septembra 2021, na ktorú Slovákov pozvali otcovia biskupi. 

	 Počas	ďakovnej	púte	sme	navštívili	viaceré	miesta.	Naša	cesta	najskôr,	v	prvý	deň	
púte,	viedla	do	talianskeho	mesta	Siena,	kde	sme	navštívili	miesta	spojené	so	životom	a	pôso-
bením	svätice,	mystičky	a	učiteľky	Cirkvi	svätej	Kataríny	Sienskej,	ktorej	relikvie	sme	si	mohli	
uctiť	a	na	tomto	vzácnom	mieste	sme	slávili	aj	svätú	omšu.	Následne	sme	sa	premiestnili	do	
blízkosti	ďalšieho	miesta	našej	púte	a	to	Asissi,	kde	sme	najskôr	navštívili	Porciunkulu,	malý	
kostol	obklopený	veľkou	bazilikou	neďaleko	mesta	Assisi.	Je	 to	kostolík,	ktorý	svätý	Franti-
šek		po	svojom	obrátení	vlastnoručne	obnovil.	V	roku	1216	v	ňom	prežil	zjavenie,	pri	ktorom	
vyprosil	milosť	odpustkov	pre	všetkých,	čo	tento	kostol	navštívia.	Z	Božej	milosti	nám	v	ňom	
bolo	umožnené	sláviť	svätú	omšu.	V	ten	istý	deň	sme	navštívili	aj	priľahlé	mesto	Asissi	a	prešli	
sme	všetky	dôležité	a	významné	miesta	spojené	so	životom	svätého	Františka	a	svätej	Kláry,	
ako	kostol	sv.	Damiána,	Baziliku	sv.	Kláry,	kde	sme	si	uctili	originál	kríža	sv.	Damiána	(tzv.	
františkánskeho)	a	následne	aj	ostatky	sv.	Kláry.	Cestou	do	Baziliky	sv.	Františka	sme	sa	za-
stavili	aj	v	tzv.	Santuario	della	Spogliazione,	kde	je	uložené	telo	blahoslaveného	Carla	Acutisa,	
mladíka,	takmer	nášho	rovesníka,	veľkého	ctiteľa	Najsvätejšej	sviatosti	a	Bohorodičky	Panny	
Márie.	Našim	posledným	zastavením	v	Asissi	bola	samotná	bazilika	sv.	Františka.	Po	požeh-
nanom	čase	strávenom	v	Asissi	sme	sa	vydali	na	cestu	do	večného	mesta	–	Ríma,	kde	sa	mala	
konať	vlastná	ďakovná	púť.	

	 Ráno	30.4.	2022	sme	začali	ďakovnú	púť	audienciou	so	Svätým	Otcom	Františkom	
v	aule	Pavla	VI.,	kde	sa	nám	najskôr	prihovoril	otec	kardinál	Jozef	Tomko	(pozn.	Posledný	
príhovor	otca	kardinála	Tomka,	ktorého	si	Pán	života	a	smrti	povolal	k	sebe	do	večného	do-
mova	dňa	16.8.2022).	V	príhovore	odzneli	aj	slová	povzbudenia,	ktoré	si	budeme	ešte	dlho	
uchovávať	v	mysli	ako	vzácny	odkaz	otca	kardinála:	„A	zakončiť	by	som	chcel	s	prosbou,	aby	
sme	nezabúdali	na	modlitbu	–	takú	jednoduchú	vec,	ale	dôležitú.	Na	modlitbu.	Hlavne	na	to	
je	povolaný	Boží	ľud.	Klaňať	sa,	modliť	sa,	kráčať,	putovať,	konať	pokánie	a	pri	tom	všetkom	
cítiť	pokoj	a	radosť,	ktorú	nám	dáva	Pán.	Modlime	sa	aj	za	seba	navzájom.	Ja	si	vás	nosím	v	
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srdci.“	Po	tomto	príhovore	
sme	 s	 napätím	 očakávali	
na	príchod	Svätého	Otca.	

	 Audiencia	 so	 Svä-
tým	 Otcom	 bola	 nesmier-
ne	krásnym	a	požehnaným	
zážitkom	 a	 pomyselným	
vrcholom	 pápežskej	 náv-
števy,	 hoci	 bola	 úvodným	
bodom	 programu	 Národ-
nej	 ďakovnej	 púte.	 Pápež	
sa	 nám,	 slovenským	 pút-
nikom,	 prihovoril	 a	 veľmi	
vrelo	nás	privítal	 v	našom	
rodnom	 jazyku	 a	 v	 prího-

vore	nám	pripomenul,	že	si	stretnutia	s	nami	na	Slovensku	v	septembri	2021	nosí	vo	svojom	
srdci.	Svätý	Otec	nás	podporil,	aby	sme	išli	ďalej	s	odvahou,	aby	ovocie	jeho	apoštolskej	cesty	
dozrelo	a	aby	sme	sa	zaňho	modlili,	lebo	on	sa	za	nás	–	za	naše	rodiny	a	za	náš	ušľachtilý	ľud	
-		modlí.	Ďalej	nás	vyzval	na	harmóniu	i	solidaritu,	ako	aj	na	modlitby	za	mier.	Najvyšší	ponti-
fex	pripomenul	svoje	cesty	počas	návštevy	Slovenska	a	ocenil	rozmanitosť	v	tradíciách,	kto-
rú	videl.	„Privítali	ste	ma	chlebom	a	soľou,“	povedal	s	tým,	že	prijatie	Slovákov	sa	prejavilo	aj	
v	čase	vojny.	Vyzdvihol,	že	mnohé	farnosti	a	domácnosti	prijali	do	svojich	domovov	ukrajin-
ské	rodiny	utekajúce	pred	vojnou.	„Kto	prijme	človeka	v	núdzi,	robí	nielen	skutok	lásky,	ale	aj	
viery,	lebo	v	bratovi	a	sestre	spoznáva	Ježiša,“	povedal	veriacim.	Pozval	nás	k	modlitbám	za	
mier	a	pokoj.	Pripomenul	tiež	odkaz	sv.	Cyrila	a	Metoda	a	potrebu	čerpať	z	evanjelia	a	nechať	
sa	napĺňať	a	viesť	Svätým	Duchom.	A	svoj	príhovor	ukončil	slovami:	„Ďakujem	vám,	moji	
drahí,	za	vašu	vernosť	Kristovi,	prejavenú	vo	svedectve	žitej	viery,	v	praktickom	ekumeniz-
me	vašich	vzťahov	s	blížnymi,	v	láskavom	prijatí	aj	tých,	ktorí	sú	odlišní,	v	úcte	ku	každému	
ľudskému	životu	a	v	zodpovednej	starostlivosti	o	životné	prostredie.	Sedembolestná	Panna	
Mária,	patrónka	Slovenska,	nech	je	pre	vás	Mamou,	ktorá	vás	vždy	sprevádza	na	vašej	ceste	
a	učí	vás	utešovať	a	prinášať	nádej.“

	 Nasledovala	 ďakovná	 svätá	 omša	 v	 Chráme	 sv.	 Petra,	 na	 hlavnom	 oltári,	 ktorej	
hlavným	celebrantom	bol	bratislavský	arcibiskup-metropolita	Mons.	Stanislav	Zvolenský.	
Druhý	deň	ďakovnej	púte	pokračoval	v	Bazilike	sv.	Pavla	za	hradbami	záverečnou	svätou	
omšou,	počas	ktorej	sa	nám	v	homílii	prihovoril	vladyka	Peter	Rusnák.	Po	svätej	omši	sme	
sa	rozdelili	do	skupiniek,	rozišli	sme	sa	do	mesta	Ríma	a	objavovali	jeho	krásy.

	 Nasledujúci	deň	sme	sa	pobalili	a	pripravili	sa	na	cestu	domov	na	Slovensko.	Plní	
zážitkov,	plní	nádejí	a	povzbudení,	veríme,	že	apoštolská	návšteva	Svätého	Otca	ale	i	naša	
ďakovná	púť	nezapadne	„prachom“	v	toku	sveta	a	zážitkov,	ale	prejaví	sa	aj	v	našom	každo-
dennom	živote,	a	tak	s	láskou	a	vernosťou	odpovieme	na	výzvy	Svätého	Otca.	

	 Všetkým	bohuznámym	dobrodincom,	ktorí	nám	umožnili	a	zabezpečili	možnosť	
zúčastniť	sa	Ďakovnej	púte	vyslovujeme	úprimné	Pán	Boh	zaplať.	

25 26
foto: Zuzana Kostková, clovekaviera.sk



6. kapitola Dialóg a sociálne priateľstvo

	 V	šiestej	kapitole	pápež	otvára	tému	dialógu.	Čo	je	dialóg?	„Pokus	pochopiť	druhé-
ho,	 navzájom	 sa	 počúvať,	 hľadať	 styčné	 body.	Vytrvalý	 a	 odvážny	 dialóg	 sa	 nedostane	 do	
správ	ako	zrážky	a	konflikty,	a	predsa	nenápadne	pomáha	svetu	lepšie	žiť	oveľa	viac,	než	si	
dokážeme	uvedomiť.“	(b.	198)	Podľa	pápeža	je	dialóg	v	strede	medzi	násilným	protestom	a	
egoistickou	 ľahostajnosťou.	Nedostatok	dialógu	spôsobuje,	 že	nikto	sa	nestará	o	 spoločné	
dobro,	ale	primárne	pozerá	na	svoje	záujmy.	„Hrdinovia	budúcnosti	budú	 tí,	ktorí	dokážu	
prelomiť	túto	nezdravú	logiku	a	rozhodnú	sa	s	rešpektom	podporovať	slovo	preniknuté	prav-
dou	bez	ohľadu	na	osobné	záujmy.“	(b.	202)

 

	 Ohrozením	dialógu	je	relativizmus.	„Keď	sa	kazí	kultúra	a	prestaneme	uznávať	akú-
koľvek	objektívnu	pravdu	alebo	univerzálne	platné	princípy,	zákony	sa	budú	chápať	len	ako	
svojvoľné	príkazy	a	ako	prekážky,	ktorým	sa	treba	vyhnúť.“	(b.	206)	Musí	jestvovať	objektív-
na	pravda	a	stabilné	princípy.	Realita	je	jedna,	ale	sú	k	nej	rôzne	prístupy.	Rozličné	pohľady	
ľudí	na	tú	istú	vec	pomáhajú	odhaľovať	pravdu	alebo	ju	lepšie	vyjadriť.	O	niektorých	veciach	
sa	nedá	dohadovať,	jednoducho	sú.	Takou	je	napríklad	ľudská	dôstojnosť.	„Prijatie	toho,	že	
existujú	niektoré	 stále	hodnoty,	hoci	nie	 je	vždy	 ľahké	 ich	uznať,	poskytuje	 sociálnej	 etike	
stabilitu	a	stálosť.	Sú	to	hodnoty,	ktoré	prekračujú	našu	individuálnu	situáciu	a	nie	sú	nikdy	
predmetom	obchodu.“	(b.	211)	Každý	človek	má	neodňateľnú	dôstojnosť,	ktorá	sa	nemení	
kultúrou	ani	časom.	

	 Pápež	je	zástancom	kultúry	stretnutia,	v	ktorej	sa	rozdiely	vďaka	diskusii	a	nedôvere	
integrujú,	obohacujú	a	osvetľujú.	„Od	každého	sa	môžeme	niečo	naučiť,	nikto	nie	 je	nepo-
trebný;	nik	nie	je	nadbytočný.“	(b.	215)	Kultúra	stretnutia	znamená	hľadanie	styčných	bodov	
a	budovanie	mostov.	Máme	sa	naučiť	procesom	stretnutia,	ktoré	dokážu	budovať	ľud	schopný	
prijímať	rozdiely	a	dopriať	iným,	aby	boli	sami	sebou	a	tešili	sa	zo	svojej	odlišnosti.

	 „Keď	si	jedna	časť	spoločnosti	chce	užívať	všetko,	čo	svet	ponúka,	akoby	chudobní	
nejestvovali,	v	istom	bode	to	má	svoje	následky.	Ak	ignorujeme	existenciu	a	práva	iných,	skôr	
či	neskôr	to	povedie	k	istej	forme	neočakávaného	násilia.“	(b.	219)	Je	dôležité	si	uvedomiť,	že	
konzumný	 individualizmus	zapríčiňuje	využívanie	 iných	na	svoje	ciele	alebo	sa	 iní	 stávajú	

príťažou	a	prekážkou	na	ceste.	Toto	správanie	sa	obzvlášť	prejavuje	v	krízových	obdobiach.	
Napriek	tomu,	ešte	stále	žijú	ľudia,	ktorí	sa	rozhodli	pre	láskavosť	a	svietia	ako	svetlá	vo	tme.	
„Láskavosť	 uľahčuje	 hľadanie	 konsenzov	 a	 otvára	 cesty	 tam,	 kde	 zatrpknutosť	 ničí	 všetky	
mosty.	Vľúdnosť	nás	oslobodzuje	od	krutosti,	ktoré	niekedy	preniká	ľudské	vzťahy,	ktorá	ig-
noruje,	že	aj	druhí	majú	právo	byť	šťastní.	Tu	a	tam	sa	však	ako	zázrak	objaví	láskavý	človek,	
ktorý	odloží	nabok	svoje	starosti	a	naliehavé	potreby,	aby	venoval	pozornosť,	daroval	úsmev,	
povedal	povzbudivé	slovo.“	(b.	224)

 

7. kapitola Cesty k novému stretnutiu

	 V	mnohých	častiach	sveta	je	potrebné	hľadať	cesty	pokoja.	Budovanie	pravého	poko-
ja	si	žiada	hovorenie	jasnej	pravdy	a	osvojenie	si	kajúceho	zmýšľania.	Je	nevyhnutné	pretrhnúť	
reťaz	odplaty,	lebo	násilie	plodí	vždy	len	ďalšie	násilie.	Každý	z	nás	je	pozvaný	byť	architek-
tom	mieru	uvádzaním	už	spomínaných	princípov	do	každodenného	života.

	 Konflikty	a	zápas	o	moc	nie	sú	normálnou	súčasťou	našej	spoločnosti,	hoci	jestvujú	
aj	legitímne	zápasy	sociálneho	konfliktu.	Kresťan	nie	je	odkázaný	nečinne	všetko	trpieť.	Pre-
javom	lásky	k	utláčateľovi	je	to,	že	sa	ho	snažíme	priviesť	k	skončeniu	utláčania;	odoberieme	
mu	moc,	ktorá	ho	ako	človeka	deformuje.	Odpustiť	neznamená	dovoliť	inému	konať	zlo.	Aj	
keď	niekto	trpí	nespravodlivosť,	musí	si	brániť	svoje	práva,	aby	obhájil	svoju	dôstojnosť.	Je	v	
poriadku	žiadať	si	nastolenie	spravodlivosti	(potrestanie	vinníka),	aby	utláčateľ	nemohol	už	
ďalej	škodiť	mne	alebo	iným.	„Kľúčové	je,	že	toto	všetko	nerobíme	pre	živenie	hnevu	alebo	
potrebu	zničiť	druhého.	Krajina	nemá	budúcnosť,	ak	je	postavená	na	myšlienke	odplaty	a	ne-
návisti.	Týmto	spôsobom	nezískame	nič	a	z	dlhodobého	hľadiska	stratíme	všetko.“	(b.	242)	
Trestanie	má	byť	z	lásky	a	nie	z	hnevu	–	„pre	lásku	k	spravodlivosti,	pre	úctu	k	obetiam,	na	za-
bránenie	novým	zločinom,	na	ochranu	spoločného	dobra.“	(b.	252)	Odpustenie	neznamená	
zabudnutie.	Vďaka	pamäti	vieme	oceniť	ľudí,	ktorí	dokázali	odpustiť.	„Tí,	čo	odpúšťajú,	totiž	
nezabúdajú,	ale	bránia	sa	tomu,	aby	ich	ovládala	tá	istá	deštrukčná	sila,	ktorá	im	spôsobila	zlo.	
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Prerušujú	začarovaný	kruh.“	(b.	251)	Hoci	by	sa	to	tak	mohlo	zdať,	„dobrota	nie	je	slabosť,	
ale	skutočná	sila,	schopná	vzdať	sa	odplaty.“	(b.	243)

	 V	ďalšej	časti	siedmej	kapitoly	pápež	jednoznačne	deklaruje	svoj	postoj	proti	vojne	
a	trestu	smrti.	Vojna	je	vždy	zlá,	hoci	obranná	vojna	môže	byť	oprávnená.	Vojna	v	dnešnej	
dobe,	hoci	by	bola	 len	lokálna,	má	globálny	dosah.	Pápež	potom	cituje	slová	pápeža	Jána	
XXIII.	z	roku	1963	–	„V	atómovom	veku	by	už	bolo	nerozumné	pokladať	vojnu	za	vhodný	
prostriedok	na	nápravu	utrpených	krívd.“

 

	 Druhou	situáciou,	ktorá	neničí	krajiny,	ale	jednotlivcov,	je	trest	smrti.	Je	správne,	
ak	má	krajina	nastavené	sankcie	za	priestupky.	Trest	má	byť	úmerný	vážnosti	priestupku.	
Pri	treste	smrti	sa	predpokladá	nemožnosť	obrátenia	a	zároveň	aj	vzniká	riziko	justičného	
omylu.	Ohrozením	ľudskej	dôstojnosti	je	aj	doživotný	trest:	„Doživotie	je	skrytý	trest	smrti.“	
(b.	268)	

8. kapitola Náboženstvá v službe bratstvu vo svete

	 Náboženstvá	ponúkajú	 rôzne	príspevky	 k	 budovaniu	bratstva.	 „Bez	 otvorenosti	
pre	Otca	všetkých	nemôžu	existovať	solídne	a	stabilné	dôvody	apelu	na	bratstvo.	Jedine	s	
vedomím	detí,	ktoré	nie	sú	siroty,	môžeme	žiť	navzájom	v	mieri.“	(b.	271)	Ak	Boha	vykáže-
me	zo	spoločnosti,	vedie	to	ku	klaňaniu	sa	modlám	a	človek	stráca	seba	samého.	Jeho	dôs-
tojnosť	je	pošliapaná	a	práva	porušené.	Stráca	sa	nádej	a	oporné	body	života.

 

	 Úlohou	 Cirkvi	 vo	 svete	 je	 sved-
čiť	 o	 viere,	 nádeji	 a	 láske	 k	 Pánovi	 a	 k	
tým,	ktorých	on	miluje.	Cirkev	má	stavať	
mosty,	búrať	múry	a	rozsievať	zmierenie.	
Túžobne	 očakávame	 všeobecnú	 nábo-
ženskú	slobodu	a	zjednotenie	kresťanov.

 

	 Niekedy	 sa	 náboženstvo	 použí-
va	 ako	 zásterka	 pre	 konanie	 zla,	 násilie	
a	 terorizmus.	 „Náboženstvá	 nikdy	 ne-
nabádajú	na	vojnu	a	nevyvolávajú	pocity	
nenávisti,	nepriateľstva,	extrémizmu	ani	
nevyzývajú	 na	 násilie	 a	 krviprelievanie.	
Tieto	 hrozné	 skutočnosti	 sú	 ovocím	 po-
krivenia	 náboženských	 náuk	 a	 politické-
ho	zneužívania	náboženstiev.“	(b.	285)

 

	 Encyklika	 sa	 končí	 výzvou	 na	
spravodlivosť,	 mier	 a	 bratstvo,	 ktorú	
pápež	 František	 vydal	 spolu	 s	 imámom	
Ahmadom	Al-Tayyebom.

29

Minfa 2022

Záhady najrýchlejšej cesty... pôjdeš po nej s nami?!

	 Takto	záhadne	sme	pozvali	mladých	chalanov	–	miništrantov	na	tohtoročnú	Min-
Fu	2022	(Miništrantská	Fara),	letný	tábor,	ktorý	už	roky	organizuje	náš	Kňazský	seminár	sv.	
Cyrila	a	Metoda	v	Bratislave.	MinFa	sa	tento	rok	konala	v	dvoch	turnusoch	od	4.7.	do	16.7.	
2022	v	Diecéznom	centre	mládeže	v	Bojničkách,	v	ktorom	nás	privítal	otec	Juraj	Schindler,	
riaditeľ	Komisie	pre	mládež	Trnavskej	arcidiecézy	a	správca	DCM	Archa,	s	dobrovoľníkmi	
Samom	a	Rišom,	ktorý	vypomáhajú	v	centre.	Za	ich	pomoc	a	ochotu	im	chceme	hneď	takto	
v	úvode	srdečne	poďakovať.	Rovnako	patrí	vďaka	aj	dobrým	a	obetavým	ľuďom	z	farnosti	
Bojničky,	vďaka	ktorým	bola	vždy	naša	chladnička	plná,	všetkým,	čo	sme	potrebovali.	Ale	aj	
otcom	arcibiskupom	a	iným	bohuznámym	ľuďom,	ktorí	prispeli	finančným,	materiálnym	či	
akýmkoľvek	iným	spôsobom.	Ešte	raz,	úprimné	Pán	Boh	odmeň	a	zaplať!	

	 Oba	z	tohtoročných	turnusov	začali	v	pondelok,	aj	keď	sa	nedočkaví	miništranti	do-
stavili	už	v	nedeľu	večer	a	začali	proces	organizovaného	chaosu,	inak	zvaného	–	vybaľovanie	
kufrov,	pokračujúci	sliedením	po	najluxusnejšom	mieste	na	spanie,	či	expresnou	donáškou	
rodičmi	či	starými	rodičmi	nabalených	dobrôt	do	kuchyne	a	prvým	zoznamovaním,	či	uví-
taním	sa	so	„starými“	známymi.	Postupne	sa	teda	Archa	zapĺňala	miništrantmi,	smiechom	
a	narastajúcim	vzrušením	z	očakávania	toho,	čo	príde.	Izby	sa	postupne	plnili	spacákmi	a	
chodby	topánkami.	

	 Tábor	MinFa	je	skutočným	Božím	dielom,	takto	ho	vnímajú	nielen	minfáci	–	bo-
hoslovci,	ale	aj	minfáci	–	miništranti,	ale	veríme,	že	aj	 ľudia,	medzi	ktorých	MinFa	zavíta.	
Už	v	 samotnom	motte	MinFy	 je	 to	naznačené	–	„všetko	sa	 točí	okolo	Krista.“	MINFA	sa	
aj	na	základe	tohto	v	prvom	rade	snaží	dať	jej	účastníkom	to,	čoho	majú	počas	roka	menej,	
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a	 teda	 duchovný	 program.	 Preto	 aj	
prvým	bodom	každodenného	progra-
mu	bola	chvíľa	na	spoločnú	modlitbu,	
skupinkové	rozjímanie	a	každodenná	
svätá	omša	-	najkrajšia	časť	dňa.	Mod-
litba	nás	teda	sprevádzala	počas	celé-
ho	dňa,	či	už	šlo	o	modlitbu	pri	 jedle,	
modlitbu	 ruženca	 alebo	 večernú	 roz-
jímavú	modlitbu	 či	 adoráciu.	 Snažili	
sme	 sa	 tým	miništrantom	ukázať,	 že	
rozhovor	s	Bohom	môže	byť	a	mal	by	
byť	každodennou	súčasťou	ich	života.	
Miništrantom	 sme	 takto	 ukazovali,	
akými	prostriedkami	 sa	môžu	upev-
niť	vo	svojej	viere.

	 Téma,	 ktorú	 zvolil	 orga-
nizačný	 tím	MinFy	 tento	 rok	 bola	 –	
Záhady	 najrýchlejšej	 cesty...	 Pôjdeš	
po	 nej	 s	 nami?!,	 ktorá	 na	 prvý	 po-
hľad	 veľmi	nepribližuje	 tému,	 ale	 to	
bolo	 aj	 zámerom.	 Význam	 témy	 sa	
postupne	 odhaľoval	 počas	 jednot-
livých	 dní	 tábora.	 Čo	 to	 znamenalo	
pre	 MinFákov	 konkrétne?	 Počas	
týždňa	mali	jedného	veľmi	vzácneho	
pomocníka	 a	 „spolupútnika“,	 kto-
rý	 im	mal	 všetko	 odhaliť,	 a	 tým	bol	
blahoslavený	 Carlo	 Acutis	 (ktorého	
bravúrne	 „zahral“	 náš	 spolubrat	 Ju-
raj),	 mladík,	 milovník	 Najsvätejšej	
Eucharistie	a	Preblahoslavenej	Panny	
Márie,	ktorého	si	Pán	povolal	k	sebe	
do	večnosti	vo	veku	našich	MinFákov,	
takmer	 náš	 súčasník.	 A	 spomínaný	
bl.	 Carlo	 našich	MinFákov	 previedol	
cez	 sedem	 sviatostí	 našej	 Katolíckej	
Cirkvi.	V	prvý	deň	sme	sa	rozdelili	do	
tímov,	na	čele	ktorých	bol	vždy	jeden	
bohoslovec	 a	 tímy	niesli	mená	miest	
spojených	s	bl.	Carlom	ako	napr.	Asis-
si,	Bologna,	Miláno,	Londýn	a	pod.	

Jednotlivé	 sviatosti	 sa	 nám	 po-
stupne	 odhaľovali	 zábavnou	 formou	
tematických	hier,	prednášok,	diskusií,	
vedomostného	kvízu,	ale	napríklad	aj	
možno	 netradične	 formou	 túry	 resp.	
vychádzky	 k	 rotunde	 sv.	 Juraja	 pri	
Nitrianskej	 Blatnici.	 Na	 jednotlivé	
turnusy	sme	mali	pozvaných	aj	hostí,	
a	 to	 konkrétne	 otcov	 predstavených	
kňazského	seminára	a	 to:	otca	 rekto-
ra	Pavla	Mikulu,	otca	prefekta	Petra	
Pajerského,	 našich	 novokňazov	 vdp.	
Petra	 Sklenára	 a	 vdp.	 Pavla	 Reisela,	
a	tak	isto	ako	už	aj	po	minulé	roky	si	
nenechali	MinFu	 ujsť	 otcovia	 bisku-
pi	a	tento	rok	medzi	nás	zavítal	otec	
biskup	 František	 Rábek,	 ordinár	
Vojenského	ordinariátu	ozbrojených	
síl	 a	 ozbrojených	 zborov	 Slovenskej	
republiky.	

	 Dá	 sa	 povedať,	 že	 každá	
MinFa	 má	 svoje	 dva	 vrcholy.	 Tento	
rok	 to	 nebolo	 inak.	 Jedným	 je	 sa-
mozrejme	 celotýždenný	 program	
zavŕšený	 vyhodnotením.	 A	 ako	
keby	 druhým	 vrcholom	 nášho	 let-
ného	MinFa	 tábora	 je	 všetkými	mi-
ništrantmi	 očakávaný	 	 futbalový	
turnaj,	 na	ktorom	sa	 stretli	 všetky	
tímy	 so	 svojimi	miništrantmi	 a	bo-
hoslovcami.	 Po	 obnovení	 tradície	
zmerania	 si	 síl	 v	 preťahovaní	 sa	
lanom,	nasledovalo	 vzrušujúce	 fut-
balové	predstavenie.

 

	 A	 ani	 sme	 sa	 nenazdali	 a	
futbalovým	 turnajom	 sme	 sa	 do-
stali	 ku	 koncu	 táborových	 aktivít.	
Možno	povedať,	že	týždeň	preplne-
ný	 zábavou,	 hrou,	 súťažením,	 nad-
väzovaním	 nových	 kamarátstiev	
dal	 zabrať	 všetkým	minfákom.	Na-
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koniec	bolo	treba	už	 len	vyhlásiť	výsledky	a	rozdať	sladké	ceny	pre	víťazov.	Posledná	noc,	
ako	to	už	býva,	patrila	nočnej	hre,	ktorá	bola	zhrnutím	a	zakončením	programu.	A	takto	sa	
zakončil	posledný	bod	programu	a	deň	miništrantského	táboru	MinFa	2022.	Na	druhý	deň	
nás	čakalo	už	len	upratovanie	centra,	rozlúčenie	s	našimi	miništrantmi	a	ich	vrátenie	do	rúk	
rodičom	či	pánom	farárom,	sprevádzané	výmenou	kontaktov	na	facebooku	a	sľubmi,	že	sa	o	
rok	znova	stretneme.	Našťastie	sme	nemuseli	čakať	ani	rok	a	s	niektorými	našimi	minfákmi	
sme	sa	stretli	už	v	novembri	počas	MinFa	DoD	v	Bratislave.	Spoločne	sme	si	zaspomínali	na	
leto	a	opäť	prežili	duchovný	program	podobný	tomu	na	letnej	MinFe.

	 Milý	miništrant,	 ak	by	 si	 aj	 ty	 chcel	 zažiť	podobné	dobrodružstvá,	 skvelý	 čas,	 či	
objaviť	nové	kamarátstva,	aké	mohli	zažiť	miništranti	tohtoročných	letných	táboroch	Min-
Fa,	 organizovaných	 bohoslovcami	 bratislavskej	 a	 trnavskej	 arcidiecézy,	 neváhaj	 sledovať	
novinky	na	stránke	www.minfa.sk	alebo	na	facebookovom	profile	kňazského	seminára	sv.	
Cyrila	a	Metoda	v	Bratislave,	prípadne	sa	informuj	u	svojho	pána	farára	a	prihlás	sa	hneď,	
ako	to	bude	možné.	Tábor	sa	vždy	koná	na	začiatku	leta	vo	viacerých	turnusoch.	Stretneš	
na	ňom	mnoho	nových	kamarátov	–	miništrantov,	budeš	mať	možnosť	sa	bližšie	zoznámiť	s	
bohoslovcami,	teda	budúcimi	kňazmi,	priblížiť	sa	k	Bohu	skrze	modlitbu	a	naučiť	sa	niečo	
nové	o	našej	katolíckej	viere	alebo	liturgii.	

Tešíme	sa	na	teba!	

Recenzia

 Drahí čitatelia, v poslednom období sa filmová a seriálová produkcia pomaly vracia 
do svojho bežného tempa. Po covidovom období vyšlo niekoľko zaujímavých titulov, ktoré sa 
oplatí pozrieť, ale tiež sa pripravuje niekoľko titulov, ktoré lákajú ako napríklad pripravovaný 
nový Avatar, alebo tzv. blockbustery z komiksových svetov Marvel a DC Comics. Tentokrát by 
som vám však chcel ponúknuť jeden filmový titul a dva seriálové, ktoré je možné nájsť už teraz 
na streamovacích platformách a môžu byť príjemným a obohacujúcim skrátením čakania.

Cry Macho (film)

	 V	 ostatnom	 filme	 Clinta	 Eastwooda,	
ktorý	 vyšiel	 v	 roku	 2021,	 sa	 nám	 predstavu-
je	 tento	 legendárny	 herec	 v	 roli,	 ktorá	 je	 mu	
asi	 najbližšia	 a	 vďaka	 ktorej	 ho	 tak	 dobre	 po-
známe.	Dej	 sa	 odohráva	 v	 roku	1979.	Bývala	
hviezda	ródea	a	majiteľ	konského	ranča	Mike	
Milo	(Eastwood)	dostane	od	svojho	šéfa	úlohu	
doručiť	 jeho	problémového	 syna	 z	Mexika	do	
Texasu.	 Postupne	 sa	 snažia	 prekonať	 všetky	
prekážky	 a	 nástrahy	 cesty,	 ktoré	 ich	 čakajú.	
Mike	spoznáva	svoje	limity,	nakoľko	je	už	v	po-
kročilom	veku	a	zamýšľa	sa	nad	životom,	ktorý	
prežil.
	 Film	je	pomalý,	nie	príliš	akčný,	preto	

je	skôr	pre	staršieho	diváka,	ktorému	ponúkne	
zaujímavé	 reflexie	 nad	 životom.	 Celkový	 do-
jem	dotvára	 hudba,	 ktorá	 vynikajúco	 sedí	 do	
prostredia,	v	ktorom	sa	film	odohráva.	Aj	napriek	tomu,	že	to	nie	je	filmové	veľdielo,	ktoré	
by	oslovilo	scenárom	alebo	príbehom,	táto	snímka	má	čo	ponúknuť.	Je	to	oddychová	klasi-
ka,	ktorá	núti	človeka	sústrediť	sa	na	dialógy	a	môže	spríjemniť	niektorý	večer.

The Playlist (seriál)

	 Tento	rok	vyšiel	6-dielny	dokumentárny	seriál	o	zakladateľovi	streamovacej	plat-
formy	pre	hudbu	Spotify.	V	dnešnej	digitálnej	dobe	nám	už	príde	samozrejmé	pustiť	si	hud-
bu	na	 internete	alebo	v	smartfóne	cez	nejakú	aplikáciu.	Avšak	čo	sa	dialo	pri	začiatkoch	
digitalizácie	hudby,	kto	prišiel	s	revolučným	nástrojom	ako	sprístupniť	hudbu	všetkým	ľu-
ďom	a	aké	ťažkosti	sprevádzali	túto	snahu,	nám	ponúka	tento	dynamický	seriál.

	 Každý	 jeden	 diel	 sa	 zameriava	 na	 inú	 stránku	 problému	 legálneho	 streamova-
nia	hudby.	Od	vízie,	cez	prekonanie	prvého	odporu	veľkých	hudobných	nakladateľstiev,	k	
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právnym	problémom	s	majiteľmi	práv,	po	ktorom	
nasleduje	programátorský	pohľad	na	produkt,	až	
osobným	sporom	medzi	zakladateľmi	a	dopadom	
na	autorov	hudby	a	samotných	hudobníkov,	ktorí	
sa	pridali	do	tejto	platformy.	Samotné	prevedenie	
jednotlivých	 dielov	 je	 veľmi	 pútavé,	 dynamické,	
neuspáva	 suchými	 faktami,	 ale	 ponúka	 niekedy	
až	 fiktívny	 pohľad	 na	 daný	 problém.	 Seriál	 by	
som	skôr	odporučil	mladšej	generácii,	pre	ktorú	
je	 to	dobrý	 spôsob	ako	nebyť	 len	konzumentom	
produktov,	ale	spoznávať	svet	a	dianie	okolo	nás	
viac	do	hĺbky.

Mandalorian (seriál)

		 Vo	 svete	 Star	 Wars	 (Hviezdne	 voj-
ny)	už	vyšlo	viacero	seriálov	a	filmov.	Po	trochu	
rozpačitom	reštarte	filmovej	série,	niekoľkých	sa-
mostatných	filmoch,	nám	štúdio	ponúka	aj	seriál	

z	tohoto	sveta,	ktorého	dej	sa	odohráva	na	pozadí	pôvodných	filmov	Star	Wars,	konkrétne	
epizód	 IV.	 až	 VI.	 a	 po	 nich.	 Vyobrazuje	
postavu	nájomného	lovca,	známeho	ako	
Mandalorian,	 ktorý	 po	 prijatí	 jednej	 zá-
hadnej	zákazky	postupne	odhaľuje	poza-
die	dejovej	línie	seriálu.	
	 Ako	 už	 k	 dielam	 pod	 značkou	

Star	 Wars	 patrí,	 tak	 aj	 tento	 seriál	 po-
núka	 bohatý	 svet	 postáv	 a	 miest,	 tiež	
premyslené	 kostýmy,	 dobre	 spracované	
efekty	a	v	 tomto	prípade	aj	v	pôvodnom	
anglickom	znení	kvalitné	dialógy	postáv.	
Napriek	 tomu,	 že	 hlavná	 postava	 nemá	
charakter	urečneného	človeka,	jej	repliky	
dostatočne	 vyjadrujú	 postoje	 a	 názory,	
ktoré	 zastáva.	 Pomalé	 rozbiehanie	 deja,	
postupné	 vykresľovanie	 charakterov	
jednotlivých	 postáv,	 jednoduchá	 a	 pri-
tom	 veľmi	 vhodná	 hudba	 nám	 otvárajú	
úchvatný	 svet,	 ktorý	 očarí	 aj	 náročného	
diváka.	 Seriál	 by	 som	 odporučil	 všet-
kým	fanúšikom	kvalitného	fantasy,	či	už	
mladšej	alebo	staršej	generácii.
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Ježiš sa obrátil a keď videl, že idú za ním, opýtal sa ich: 
„Čo hľadáte?“

Oni mu povedali: „Rabbi - čo v preklade znamená: 
„Učiteľ, kde bývaš?“  Odpovedal im:

(Odpoveď nájdete v tajničke)

1	Jablko	po	anglicky
2	Dlhý,	široký	a	...
3	Vodné	plavidlo
4Meniny	má	25.11.
5	Prvý	pápež
6	Najväčšia	rieka	Slovenska
7 Horná	končatina
8	Sú	položené	na	oltári	počas	
svätej	omše
9 Dopravný	prostriedok	s	
dvoma	kolesami
10	Prvý	pracovný	deň	
týždňa
11	Kresťanský	symbol
12 Plocha,	na	ktorú	sa	v	
škole	píše
13	Sto	centimetrov

Peter Kupkovič



OBJEDNÁVKA ČASOPISU (ročník  XXXV.)
Zasielajte na adresu: KSCM - ADSUM, Kapitulská 26, 811 01 Bratislava.

Cena predplatného je 1, 20 € za 2 ks ročne,
plus 1, 50 € poštovné a balné na celý rok.

(Možno predplatiť maximálne na jeden rok!)

Meno a priezvisko : ..................................................................................
Ulica: ..................................... Mesto a PSČ: ..............................................
E-mail/Tel.: ............................................. Počet ks z každého čísla: ...........

Objednávku vystrihnite, vložte do obálky a pošlite na adresu redakcie. 
Poštovú poukážku vám zašleme v najbližšom čísle. Uhraďte ju, prosíme,  

do dvoch týždňov od doručenia.

Môžete si nás objednať aj online na stránke: www.adsum.sk

BÁSEŇ

Adam	prvý	človek
býval	v	rajskej	záhrade.
Čo	len	chcel	kedykoľvek,
dal	mu	Pán	Boh	do	dlane.

Eva	chcela	viac		než	len	z	dlane	brať.
Figovník	vzala,	zvedená	od	hada.
Genézu	hriechu	nám	dala	prvá	mať.
„Had	ma	zviedol!“	tak	sa	vyhovárala.

Inakší	bol	život	po	zrade.
Jasným	dôkazom	sú	ľudia,
ktorí	túžili	po	záhrade.
Loď	postavte,	nie	vežu	do	raja!

Moria	sa	zdvihli	a	rozliali.
Noe	hľadel,	ako	sa	každý	Bohu	rúha.
On	archou	ľudský	rod	zachránil.
Pamätným	znakom	sa	ustanovila	dúha.

Vo	viere	vyšiel	Abrahám
z	domu	svojho	blaha.
Vody	prekročil,	stan	postavil	tam.
Úsmevom	hľadela	na	Izáka	Sára.

Trápenie	prišlo,	zotročenie	v	Egypte.
Synov	Abraháma	podrobil	faraón.
Rod	židovský	bez	pomoci	zanikne:
„Pomôž	nám	Pane,	zachráň	svoj	dom!“

„Otroci	hebrejskí,	čujte	dobrú	zvesť!“
Nílom	sa	v	košíku	preplavil	Mojžiš:
„Musíme	spolu	Červeným	morom	prejsť!“
Légiu	voda	zaliala	a	nezmohla	nič.

Každý	jeden	na	tej	púšti
jedol	dennodenne	mannu	len.
Idúcky	dunami	celý	čas	plakali.
Hojnosť	nastala,	keď	dosiahli	zasľúbenú	zem.

Generácia	ďalšia	si	žiadala	kráľa.
Falošného	Šaula	nahradil	Dávid.
Epocha	kráľov	tak	v	Izraeli	nastala.
Dom	Pána	dal	Šalamún	postaviť.

Čas,	keď	pod	rúškom	mesiaca
Betlehemom	Jozef	s	Máriou	prechádzal,
aby	sa	nám	v	maštali,	Spasiteľ	sveta	narodil.

Ivan Hrušovský




